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ЗЛОЧИНИ КРАЇНИ-ТЕРОРИСТКИ РОСІЇ

У липні своє професійне свято відзначили працівники
природно-заповідної справи. Серед первинних організацій
Атомпрофспілки два десятки національних природних пар-
ків. Для співробітників цих установ збереження природи
стало справою життя. Навіть в умовах війни природоохо-
ронці не зраджують своєму покликанню захисника рослин-
ного і тваринного світу, ведуть літопис природи, проводять
дослідження під кулями, фіксують усі збитки, завдані при-
роді України, аби після перемоги агресор сповна відповів
за свої злодіяння. 

У той же час працівники національних парків на терито-
ріях, де не ведуться активні бойові дії, збирають гуманітар-
ну допомогу для колег, надають прихисток для тих, хто зму-
шений тікати від війни, і продовжують свою традиційну
природозахисну справу: проводять наукові дослідження,
облаштовують нові рекреаційні зони, працюють зі школя-
рами, навчають нове покоління розуміти, любити і берегти
природу. Чимало природоохоронців стали на захист своєї
землі у лавах ЗСУ.

Голова ППО НПП «Святі гори» Наталя ЄПАНЧЕНА:
«ЗАМІСТЬ ЛІСІВ — СПАЛЕНА ЧОРНА ЗЕМЛЯ»

НПП «Святі гори» розташований уздовж русла Сіверського
Дінця від Харківської області на північному заході й до Луганської
на сході в Слов’янському, Лиманському і Бахмутському районах
Донеччини, займає площу понад 40 000 га. Тут розташовані уні-
кальні крейдяні гори, єдині місця в Україні, де збереглася сосна
крейдова, багато інших реліктових рослин. Більша частина
парку з березня по листопад 2022 року перебувала в районі
ведення бойових дій. За попередніми оцінками, було знищено
майже 5000 га лісів.

У Національному природному парку «Святі гори» два приро-
доохоронні науково-дослідні відділення. Сьогодні це 102 праців-
ники (до війни було 115), практично всі члени профспілки.
Більшість співробітників проживали в найближчих селах, а також
у Святогірську. Після окупації частина спеціалістів виїхали в інші
регіони чи за кордон і продовжують працювати дистанційно, для
деяких працівників були призупинені трудові договори, дехто
перебуває у відпустках без збереження зарплати. Але половина
працівників після деокупації вийшли на роботу і безпосередньо
виконують свої посадові обов’язки. Беруть участь у відновлюва-
них роботах: ремонтують техніку, адміністративні будівлі, там, де
вже пройшли сапери.

— Після деокупації, з листопада 2022 року, намагаємося від-
новлюватися, — розповідає голова первинної профспілкової
організації НПП «Святі гори» Наталія Єпанчена. — Через дії

російських окупантів більша територія парку, майже 80 відсотків,
знищена. Ліс повністю пошкоджено. Замість лісів — спалена
чорна земля. Якась нелюдська ненависть без жодної причини.
Враження таке, що вони знищували все, що можна було
знищити: і людей, і приміщення, і нашу природу. Було повністю
зруйновано господарчі та адміністративні будівлі. Усе обладнан-
ня, трактори, пожежні машини знищено чи розкрадено.
Протипожежна вишка в аварійному стані. Кругом розруха і біль.
Ліс досі заміновано, нам категорично заборонили туди заходи-
ти. Пересуватись і сьогодні можна лише дорогою з твердим
покриттям. Багато мін та снарядів не тільки у лісах, навіть у горо-
дах. У водоймах також велика кількість нерозірваних боєприпа-
сів. Минулого року наш інспектор підірвався на протипіхотній
міні «Лепесток», яку залишили російські окупанти, працівник
Парку досі на лікарняному.

Сьогодні відомо, що принаймні два співробітники НПП «Свя-
ті гори» загинули, двоє поранені. Доля їхня невідома, бо лікували
у Сватовому і, мабуть, вивезли в росію. Наталя Ігорівна зазначає,
що зібрати колектив, який залишився, вдалося особистим вели-
чезним зусиллям директора НПП «Святі гори» Приймачука
Сергія Івановича: «Усе, що добре у нас сьогодні відбувається,
завдячуємо йому, у тому числі й організації такої необхідної
гуманітарної допомоги від наших колег з інших парків».

Будинки вже практично розмінували. Розмінування лісу поки
що не проводиться, саперів МНС не вистачає, усі зайняті на від-
новленні електромережі.

— У лісах треба термінові рубки проводити, прибирати
горільники, сухостій, адже розводяться шкідники, — зазначає із
занепокоєнням Наталія Ігорівна. — З нетерпінням чекаємо, коли
ліси стануть доступними — вільними від мін. На відновлення піде
багато років. Але ми маємо це зробити для наступних наших
поколінь.

Голова ППО НПП «Білобережжя Святослава» 
Світлана ТАРАБАН: «На окупованому півострові тварини

підриваються на мінах»
Національний природний парк «Білобережжя Святослава»

розташований на Кінбурнському півострові у Миколаївській
області з центром в Очакові. Береги півострова омивають во-
ди з одного боку — Дніпровсько-Бузького лиману, з іншого —
Чорного моря, утворюючи відому Кінбурнську косу, що тягнеться
на 70 км та має ширину від кількох метрів до 10 км. До війни ця
місцевість вабила туристів найбільшим у Європі (60 га) полем
диких орхідей, 25-кілометровою смугою білосніжних піщаних
пляжів, озерами з цілющою ропою та сіллю. А ще неймовірною
кількістю птахів, більш як 300 видів, серед них — багато «черво-
нокнижних». Улітку можна було милуватися великими скупчен-
нями рожевих пеліканів, взимку — орланів-білохвостів. Тут також
була найбільша багатовидова колонія чапель Південної
України… До війни.

(Закінчення на 3-й стор.)

Природа стогне від війниПрирода стогне від війни

СхідГЗК: УРЯТУВАТИ ВАЖЛИВЕ
СТРАТЕГІЧНЕ ПІДПРИЄМСТВО

Наказ Міністра енергетики України Германа Галу-
щенка: «Звільнити Шовгелю Сергія Володимировича
від обов’язків генерального директора ДП «СхідГЗК»
29 червня 2023 року». За це профком державного під-
приємства «Східний гірничо-збагачувальний комбінат»
боровся з березня 2022 року.

«Було безліч звернень, — зазначає голова СООП Віталій
Скуба. — Ми неодноразово зверталися до Міненерго з
вимогою звільнення Сергія Шовгелі. Адже саме за його
каденції, його діяльності, а певніше — бездіяльності (8 міся-
ців перебував на «лікарняних»), ситуація на комбінаті катас-
трофічно погіршилася: 3 млрд гривень збитків у комбінату за
сім місяців простою. 5 місяців — жодної копійки виплат із
заробітної плати не отримував колектив».

Тепер, зазначає профспілковий лідер, черга за призна-
ченням професійного очільника комбінату. «Нам потрібно
якнайшвидше «розрулити» критичну ситуацію на ДП
«СхідГЗК», — каже Віталій Скуба. — Погасити частину забор-
гованості із зарплати, адже останні проплати були ще на
початку травня. Маємо вирішити безліч інших проблем».

Прикметно, що вимоги профкому було задоволено у піс-
лядень свята Дня Конституції України. А у цьому основному
законі нашої держави записано, що «кожен має право на
належні, безпечні і здорові умови праці, на заробітну плату,
не нижчу від визначеної законом». І право на своєчасне
одержання винагороди за свою працю!

Профком боровся — і є результат

ДП «СхідГЗК» сьогодні
перебуває у кризовому стані
через тривалу зупинку вироб-
ництва у 2022 році. Креди-
торська заборгованість під-
приємства становить близько
3,7 млрд грн. Адміністрація та
профком підприємства звер-
таються до владних структур
різного рівня у пошуках дер-
жавної підтримки.

У червні 2023 року голова
первинної профспілкової ор-
ганізації ДП «СхідГЗК» Віталій
Скуба звернувся до Кірово-
градської обласної ради з
проханням долучитися до ви-
рішення проблемних питань
підприємства.

4 липня на черговій сесії
облради депутати обгово-
рили стан справ на ДП
«СхідГЗК». У засіданні брали
участь помічник гендиректо-
ра підприємства О. Сорокін,
голова ППО В. Скуба, проф-
спілкові лідери шахт В. Мель-
ник, О. Рибчич, О. Зовва.

Голова облради Юрій
Дрозд підкреслив: «Комбінат
платив у місцеві бюджети
регіону майже 200 мільйонів
податків щорічно. Що таке для
нашої області втратити 200
мільйонів, коли наш бюджет 2
мільярди 400 мільйонів? Це
майже 10%. Тому для Кірово-
градщини дуже важлива ста-
більна робота ДП «СхідГЗК».

Доповідав В. Скуба. Де-
путати активно обговорюва-

ли ситуацію на комбінаті.
Прийняли звернення до Пре-
зидента України, Верховної
Ради України та Кабінету
Міністрів України.

Зокрема, у зверненні до
Президента України облас-
на рада просить забезпечи-
ти виконання Кабміном за-
ходів щодо затвердження
Державної цільової еконо-
мічної програми розвитку
атомно-промислового комп-
лексу до 2026 року та вжити
кроків для фінансування ДП
«СхідГЗК» з метою збіль-
шення виробництва урано-
вого оксидного концентрату
для повного забезпечення
потреб вітчизняної атомної
енергетики.

Також звернулися до
Кабміну щодо надання бюд-
жетної підтримки підпри-
ємству на покриття витрат
виробництва урану у розмірі
1 мільярд 75 мільйонів гри-
вень з розрахунку на рік;
надання кредиту 900 мільйо-
нів гривень на 3 роки під
гарантії ДП НАЕК «Енерго-
атом»; запобігання банкрутст-
ву або санації ДП «СхідГЗК»;
погодження будівництва за-
воду з виробництва ядерно-
го палива на території Кіро-
воградщини; продовження
видобування уранової руди
Смолінською шахтою тощо.

(Інформація за темою 
на 2-й стор.)

Кіровоградська обласна рада звернулася до Пре-
зидента України, Верховної Ради України та Кабінету
Міністрів України щодо виведення з кризи державного
підприємства «Східний гірничо-збагачувальний комбі-
нат», збереження атомно-промислового комплексу дер-
жави та будівництва заводу з виробництва ядерного
палива. Відповідне рішення підтримали 45 депутатів у
ході сімнадцятої сесії 4 липня.

Депутати Кіровоградської облради
підтримали комбінат

ПІДТРИМКА ЕНЕРГОДАРЦІВ

Нещодавно  більшою частиною нашої
команди ми перебували в Києві — здійсни-
ли першу видачу гуманітарії допомоги
мешканцям Енергодара, які наразі прожи-
вають у столиці України.

Спілкувалися з людьми, видали харчові
набори, обмінялися інформацією та головними
новинами. І хоча погода зранку видалася трохи

дощовою та похмурою, щиро раділи зустрічі з
земляками. 

Дякуємо БФ «Global Empowerment Mission
Ukraine» та БФ «Воззʼєднання» за партнерство,
підтримку енергодарців та за надані харчові
набори.

За інформацією міського голови
Енергодара Дмитра ОРЛОВА

Щира радість від зустрічі з земляками



Профспілки відповідно до Конституції України є єдиними організаціями, яким делеговано право на захист прав та інтересів трудящих!
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СхідГЗК: УРЯТУВАТИ ВАЖЛИВЕ СТРАТЕГІЧНЕ ПІДПРИЄМСТВО

Ігор Бугайов окреслив
ситуацію, в якій наразі пере-
буває підприємство. Проана-
лізував обсяги видобутку ура-
нової руди та виробництва
УОК, яких сьогодні недостат-
ньо для забезпечення життє-
діяльності підприємства. За-
гострив питання кадрового
забезпечення:

— Сьогодні на підпри-
ємстві працюють 3300 осіб.
Комбінат відчуває гострий
кадровий дефіцит. Загаль-
ний недокомплект чисель-
ності працівників — 33%. На
Інгульській шахті дефіцит
працівників — 47%, у тому
числі працівників підземної
групи — 70%, на Новокостян-
тинівській — 34% та 60% від-
повідно.

Із жовтня 2022 року (від-
новлення роботи комбінату)
підприємство погасило за-
боргованість за травень-гру-
день 2022-го та 80% січня
2023-го. З початку поточно-
го року підприємством ви-
плачено працівникам заро-
бітної плати 256 млн грн.
Напрацьовується продукція
для здійснення подальших

платежів. З початку року
сплачено податків, зборів,
обов’язкових платежів до
бюджетів усіх рівнів — 216
млн грн.

Першочергове і головне
завдання для підприємст-
ва — збільшення обсягів ви-
добутку уранової руди. За
нинішньої ціни на УОК для
виконання мінімальних пла-
тежів по заробітній платі та
матеріальному забезпеченню
виробництва (без урахуван-
ня електроенергії) підпри-
ємству необхідно видобува-
ти удвічі більше урану. Для
цього потрібно провести
комплекс ремонтних робіт на
Інгульській та Новокостян-
тинівській шахтах, здійснити
певне переміщення шахтно-
го обладнання та відновити
кадровий потенціал. Укомп-
лектування Новокостянти-
нівської та Інгульської шахт
кваліфікованим персоналом
певною мірою можливе за
рахунок працівників, які ви-
вільняються зі Смолінської
шахти.

Адміністрація ДП «СхідГЗК»
продовжує опікуватися кри-

тично важливими для підпри-
ємства питаннями, від вирі-
шення яких залежить його
подальше функціонування.
Одне із таких — арешт рахун-
ків підприємства Державною
виконавчою службою України
за поданням кредиторів під-
приємства за раніше сфор-
мованими зобов’язаннями.
Сьогодні практично зупинено
виконання будь-яких, у тому
числі першочергових, плате-
жів, постійно є реальна загро-
за зупинки виробничих про-
цесів.

Щодо Смолінської шах-
ти. Вона відпрацювала свій
ресурс. ДП «СхідГЗК» та
Атомпрофспілка звернулися
до Міністерства енергетики з
пропозицією передати Смо-
лінську шахту до управління
реструктуризації Міненерго.
Питання відпрацьовується.
На шахті залишиться критич-
но необхідна кількість пра-
цівників, які забезпечува-
тимуть видобуток піску та
процес водовідведення, до-
тримання екологічних норм.
Решті колективу запропо-
новано перейти на діючі
Новокостянтинівську та Ін-
гульську шахти для їх комп-
лектування. Питання щодо
доставки людей зі Смолі-
ного будуть вирішуватися.
Велике прохання до проф-
кому Смолінської шахти та

вимога до її керівництва —
працювати з колективом,
доносити їм усю інформацію
з цих питань.

Володимир Пільчик,
головний інженер ДП
«СхідГЗК»: «Після проведен-
ня запланованих ремонтів на
Новокостянтинівській шахті
ми маємо протягом місяця
вийти на планові показники
видобутку, а ще краще їх
збільшити. На Інгульській
шахті необхідно оперативно
завершити роботу з перемі-
щення гірничої техніки, щоб
підняти продуктивність діяль-
ності підземного комплексу.
Попереду у колективу СКЦ
ГМЗ відповідальний пуск,
який має забезпечити ос-
новне виробництво сірчаною
кислотою у третьому та част-
ково четвертому кварталах.
Всім підрозділам необхідно

докласти максимум зусиль
для виконання виробничої
програми».

Ігор Мірошниченко,
заступник генерального
директора з економіки та
фінансів: «Незалежно від пе-
регляду ціни на урановий
концентрат, ключовим зали-
шається питання обсягів ви-
робництва готової продукції.
Наразі кошти підприємства
розподіляються планомірно
для забезпечення продуктив-
ної роботи шахт».

Віталій Скуба, голова
ППО ДП «СхідГЗК»: «Ко-
лективи мають отримувати
достатньо інформації щодо
стану справ на підприємст-
ві, щоб упередити домисли,
які ширяться соціальними
мережами. Одним із дієвих
інструментів може стати
відновлення традиції зустрі-

чей адміністрації та проф-
кому з колективами підроз-
ділів. Є відповідна домовле-
ність з Ігорем Бугайовим.

Потребує пришвидшення
робота щодо передачі соці-
альних об’єктів на баланс
Смолінської селищної ради,
що важливо для селища та
дасть певну економію коштів
комбінату».

Олександр Сорокін, по-
мічник генерального ди-
ректора: «Наразі підприєм-
ство має кадровий дефіцит.
Від комплектації кадрів на-
пряму залежать обсяги видо-
бутку. Потрібно розробити
чітку програму комплектуван-
ня персоналу Новокостянти-
нівської та Інгульської шахт та
максимально швидко знайти
шляхи розв’язання цієї проб-
леми».

Тетяна КОРСУНОВСЬКА

Нарада за участю керівників підрозділів комбінату
Стан справ на ДП «СхідГЗК» обговорили на розши-

реній нараді за участю керівників підрозділів та служб
підприємства під головуванням Ігоря Бугайова. Це було
перше зібрання, яке він провів у статусі тимчасово вико-
нувача обов’язків генерального директора ДП «СхідГЗК»
(розпорядження КМУ про покладання обов’язків від
30 червня 2023 року).

Однак саме робота тренер-
кою стала справжнім покликанням
для Тетяни. Вона працює на ХАЕС
уже понад 5 років, і під її керівниц-
твом багато підопічних пройшли
шлях від тих, хто взагалі не вмів
плавати, до кандидатів у майстри
спорту. І зараз, під час війни, вона
не припиняє занять. Дізнаємось,
як їй це вдається.

— Розкажіть, будь ласка, як
ви перелаштувались і адапту-
валися для проведення трену-
вань з початком повномас-
штабної війни? Адже басейн
навряд чи працював…

— Так. На початку війни ми
припинили займатися в басейні
через відсутність світла та води.
Але не опускали рук! Уже на 7-й
день війни з дітьми вигадува-
ли спортивні ігри на суші, біга-
ли, намагалися тримати себе у
формі. А вже влітку плавали на
річці.

— Скільки загалом у вас
учнів? Багато дітей хочуть пла-
вати?

— До війни в мене було по 3-4
групи, в кожній по 15 діток, а зараз
треную майже 30 школярів.

— Як проходять тренування?
— До складу заняття входить

не тільки плавання в басейні, як
часто думають. Ми бігаємо, це
обов’язково, щоб стати витрива-
лими та тренувати м’язи ніг. Також
додаємо футбол, баскетбол. Зай-
маємось у тренажерній залі, але,
поки тепло на вулиці, проводимо
тренування на свіжому повітрі.
Намагаємось отримати максимум
користі.

— Це вже доволі серйозно,
справді, не схоже на звичайні
уроки плавання. А як тоді відріз-
няється звичайне тренування
від підготовки до чемпіонатів?

— Перед підготовкою до чем-
піонату збільшуємо кількість тре-
нувань, щодня працюємо по 2-3
години, за потреби може бути по
два тренування на день. А напере-
додні чемпіонату можемо й по 8
годин на день тренуватися. Хоча
маю сказати, взагалі, діти прихо-
дять на плавання «для здоров’я»
та залишаються вже до кандидатів
у майстри спорту.

— Як ви мотивуєте своїх
учнів до перемоги?

— Власним прикладом, на-
певно. Я з ними плаваю, не просто
розказую, а й обов’язково пока-
зую різноманітні техніки. Коли
дітки маленькі, потрібно їх заціка-

вити через гру, дати їм можливість
звикнути до себе, до води. У про-
цесі часто стаєш для них другою
родиною, з якою можна поділити-
ся чимось важливим.

Безумовно, до кожної дитини
свій підхід, але щоб стати спор-
тсменом, потрібна дисципліна.
Тож як тренерка я від них багато
вимагаю, але коли вони перема-
гають, коли стоять на п’єдесталі,
то самі розуміють, заради чого
вони стільки працювали.

— Чи є учні, які поїхали з
міста через війну?

— Так, у мене є хлопчик і дів-
чинка, які зараз живуть у Німеч-
чині, ми з ними онлайн тренува-
лися певний час, а тепер вони
продовжують займатися у німець-
ких басейнах. Перемагають та
отримують медалі вже у Європі.

— Ви тренуєте не тільки
дітей. Розкажіть про ваших
дорослих учнів.

— Кілька років тому я відкрила
такий напрям у басейні, як «аква-
аеробіка». Попередньо навчала-
ся цього в Києві. Коли сама цим
займалася, то відчула, як біль у
м’язах, у хребті, в суглобах минає
після таких «м’яких» тренувань, та
загалом спостерігала позитивні
результати в тілі. І зрозуміла, що
це буде корисно для учнів стар-
шого віку, тож вирішила придбати
спеціалізоване обладнання до ба-
сейну та почала набирати групи.
На жаль, зараз тимчасово заняття
з аквааеробіки я не проводжу.

— Хто приходив на аква-
аеробіку?

— Жінки різного віку — молоді
й старші, є такі, яким уже за 60, а
вони ніколи не вміли плавати, або
в дитинстві тонули — та хочуть на-
вчитися плавати, побороти свій

страх. Я захоплююсь такими жін-
ками! Насправді ми доволі швидко
досягаємо результатів — при-
близно за 2 місяці вони долають
свій страх. 

Багато з них ходять за абоне-
ментами. Приходять з певною ме-
тою і кажуть: «Я навчуся за будь-яку
ціну». Таких, що не вміли взагалі
плавати, 5-10 жінок. Ми з ними
займаємося спочатку з дощечка-
ми, а за декілька місяців вони
можуть вже самі добре плавати.

— Як ваша сім’я ставиться
до плавання? Відомо, що дочка
також займається плаванням.

— У мене плаває уся родина,
а свою 13-річну доньку я сама
треную.

— Чи є різниця між мамою
та тренеркою?

— Так. Коли приходиш додо-
му, перемикаєш себе на «матуся
в піжамі», а на роботі я для доньки
тренер Тетяна Миколаївна. До
речі, вона дуже боялася води в
дитинстві, але зрештою вирішила
стати як її мама. Мабуть, таки
вплинуло те, що ще змалечку
їздила зі мною на змагання.
Пишаюся нею, але послаблень
не даю. 

Лера Ненько, 18 років
— Як ти вирішила займати-

ся плаванням? Чому тобі по-
добається твоя тренерка, які

якості вона має та як вона тебе
мотивує?

— Моя мама також займалася
плаванням, тож вирішила і мене
відправити до басейну у 7 років. І
вже тоді я зрозуміла, що це на все
життя. За цей час у мене було
багато тренерів, щоб зрозуміти
для себе, де мені буде краще.
Повернулася до Тетяни Мико-
лаївни, змінивши трьох із них, я
зрозуміла, що моя тренерка най-
краща. Мені дуже комфортно з
нею, Тетяна Миколаївна завжди
підтримує та задає настрій. Коли
вона каже, за який час я повинна
пропливти, за такий я і пропли-
ваю! З нею можна поговорити як з
мамою. Іноді вона може бути
м’якою, хоча частіше сповнена
вимогливості, щоб ми були скон-
центровані.

Роман Шепель, 18 років
— На твою думку, які якості

має Тетяна Миколаївна? Чого ти
очікуєш від тренувань з нею?

— Вона розуміє нас більше за
інших тренерів. Завжди підтримує
перед стартом, перед будь-якою
дистанцією. Але підтримує суво-
ро! (сміється). Найкраща тренер-
ка була, є та залишиться у моєму
житті. Чого я очікую? Досягти своєї
мети та стати майстром спорту з
плавання.

Марічка СМЕРЕКА

АТОМНИЙ СПОРТ

Як виховати чемпіонів під час війни?

«Захист прав працівників в Україні під час
війни та при відбудові країни» — таку назву
мав дводенний міжнародний семінар, що
відбувся у Києві 12-13 липня 2023 року. Ор-
ганізаторами заходу стали Глобальний та
Європейський союзи IndustriALL та Міжна-
родна організація праці за підтримки фонду
ім. Фрідріха Еберта.

Мета заходу — активізувати співпрацю соці-
альних партнерів, представників влади, робото-
давців і профспілок для захисту прав працівни-
ків під час війни. Важливим у цьому є фіксація
порушень прав людини, які здійснює агресор
на окупованих територіях, використання такої
інформації для захисту у подальшому України у
міжнародному суді. 

У день відкриття семінару з вітальним словом
від українських профспілок, членських організа-
цій IndustriALL виступив Голова Атомпрофспілки
України Валерій Матов. Він представив учасників
міжнародного заходу, яких було майже 60 осіб з
України та національних європейських профор-
ганізацій. Привітав присутніх у залі Генеральний
секретар IndustriALL Атле Хойє. Він зазначив, що
про Україну говорять в усьому світі та висловлю-
ють підтримку щодо її членства в ЄС. Але україн-
ський уряд має привести трудове законодавство
України у відповідність з європейським.

12 липня учасники першого дня семінару,
представники IndustriALL та 13 українських проф-
спілок, членських організацій Глобального та
Європейського союзів IndustriALL, обговорювали
ситуацію в галузевих профспілках під час війни,
зміни трудового законодавства України.

Іншим великим завданням семінару було
визначення ролі у післявоєнній відбудові проф-
спілок, адже вони є представниками працівників
різних галузей економіки. Попри те, що війна ще
триває, в Україні вже активно обговорюються
плани повоєнного відновлення країни.

13 липня, у другий день семінару, до обгово-
рення економічної перспективи України та захис-
ту прав працівників під час її відбудови, крім екс-
пертів від профспілок, долучалися експерти від
роботодавців і держави, представників Між-
народної організації праці. Виступили проф-
спілкові діячі і роботодавці з регіонів, зокрема
представники атомного, гірничодобувного і
металургійного секторів. Відбулася тристороння
панельна дискусія з представниками уряду, орга-
нізацій роботодавців та профспілок.

МІЖНАРОДНИЙ СЕМІНАР

Активізувати співпрацю
соціальних партнерів

У світі спорту завжди є місце тільки для сильних та наполегли-
вих. Однією з таких незламних жінок є Тетяна Коломійчук, профе-
сійна плавчиня та тренерка. Тетяна розпочала займатися плаван-
ням у віці 12 років і вже тоді виявила у собі неймовірний потенціал
до цього виду спорту. Завдяки своїй працелюбності й характеру
вона стала чемпіонкою України з професійного плавання, пред-
ставляла збірну України на міжнародних змаганнях.
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ПРОФСПІЛКА — ПРОТИ ПОРУШЕННЯ ПРАВ ГРОМАДЯН

Понад три роки тривала робота
щодо узгодження із соціальними пар-
тнерами  положень законопроєкту. У ній
безпосередньо брали участь пред-
ставники Атомпрофспілки, які були при-
сутні на багатьох засіданнях робочої
групи Спільного представницького ор-
гану всеукраїнських репрезентативних
профспілок. 

У 2021 році службою охорони пра-
ці Атомпрофспілки законопроєкт було
проаналізовано і розглянуто на засіданні
Президії ЦК Атомпрофспілки 28.01.2021
року. Цей законопроєкт не було погод-
жено, оскільки він порушує права гро-
мадян та не відповідає Конституції
України, за нормами якої ці права гаран-
туються і не можуть бути скасовані, а
при прийнятті нових законів або вне-
сенні змін до чинних законів не допус-
кається звуження змісту та обсягу
існуючих прав і свобод громадян. Було
прийнято рішення направити листа із
зауваженнями та пропозиціями фахівців
Атомпрофспілки до ФПУ та відповідно
звернутися до Прем’єр-міністра України.

У травні 2023 року на сайті Мінеко-
номіки опублікована остаточна редакція
законопроєкту. За наполяганням проф-
спілок у ній враховано низку ключових
наших вимог профспілки, зокрема: 

1. З метою недопущення обмежен-
ня прав представників профспілок до
статті 1 внесено такі терміни, як «гро-
мадський контроль» та «представники
працівників».

2. Щоб забезпечити права та гаран-
тії  працівників, які зайняті на  роботах з
важкими та шкідливими умовами праці,
стаття 4  проєкту закону доповнена час-
тиною, яка передбачає, що для цієї
категорії осіб законодавством, колек-
тивними договорами можуть встанов-
люватися гарантії, пільги та компенсації.

3. Встановлено, що розроблення,
прийняття, скасування та внесення змін
до нормативно-правових актів з безпе-
ки та здоров’я працівників на роботі
здійснюються з обов’язковим залучен-
ням організацій профспілок та робото-
давців, їхніх об’єднань на національному
та/або  галузевому рівні.

4. Доповнено статтю важливим
уточненням: «Забезпечення засобами
колективного та індивідуального захис-
ту, здійснення заходів із виробничої
санітарії та гігієни (зокрема, забезпе-
чення мийними, знезаражувальними,
дезінфікуючими засобами) виконується
за рахунок загальновиробничих витрат
роботодавця. Обсяг таких витрат має
відповідати потребі в таких засобах,
визначених роботодавцем з урахуван-
ням положень нормативно-правових
актів з безпеки та здоров’я працівників
на роботі, колективних договорів та
угод, і не може бути обмежений».

За ініціативою  редакції журналу
«Охорона праці» 8 червня 2023 року  від-
булося  публічне обговорення опубліко-
ваної Мінекономіки редакції проєкту
Закону України «Про безпеку та здо-
ров’я працівників на роботі». 

Профспілкова позиція щодо проєк-
ту Закону України «Про безпеку та
здоров’я працівників на роботі» є
незмінною: законопроєкт несе ризик
руйнування системи правових інсти-
тутів національного законодавства,
звужує зміст та обсяг існуючих гаран-
тій і прав працівників на безпечні
умови праці, частково не відповідає
міжнародним нормам, зокрема ра-
тифікованим Україною Конвенціям
МОП, не сприятиме досягненню го-
ловних цілей, визначених в Угоді про
асоціацію між Україною та ЄС, а
також не враховує інтереси двох
ключових суб’єктів застосування цьо-
го законодавчого акта — роботодав-
ців та працівників.

Законопроєкт, опублікований на
сайті Мінекономіки України:

• створює значні ризики для зву-
ження змісту і обсягу прав працівників
на відмову від роботи у разі небезпечної
для їхнього життя чи здоров’я виробни-
чої ситуації зі збереженням середньої
заробітної плати та обмежує право
захисту від будь-яких негативних на-
слідків у разі залишення свого робочого
місця у такій ситуації;

• створює ризики позбавлення пра-
цівників права на пільги і компенсації за

роботу у важких та шкідливих умовах
праці, що передбачені чинними норма-
тивно-правовими актами України та
Європейською соціальною хартією (да-
лі — ЄСХ);

• виключає з Кодексу законів про
працю України основні положення щодо
питань охорони праці — главу XI «Охо-
рона праці»; 

• не передбачає окремого розділу
«Гарантії прав працівників у сфері без-
пеки праці та охорони їхнього здо-
ров’я»; статті «Громадський контроль
за додержанням законодавства про
безпеку праці і охорону здоров’я пра-
цівників»;

• встановлює право роботодавцям
виконувати роботи підвищеної небезпе-
ки на підставі договору страхування
життя, здоров’я та працездатності пра-
цівників, без отримання відповідного
дозволу чи зареєстрованої декларації
відповідності;

• не передбачає Національну систе-
му управління безпекою праці й здо-
ров’я та її функціонування відповідно до
Конвенцій МОП № 187, №155; 

• не передбачає створення служб
гігієни праці відповідно до Конвенції
МОП №161 та ЄСХ;

• не передбачає мінімального обся-
гу фінансування профілактичних заходів
з питань безпеки і гігієни праці, охорони
здоров’я працівників; 

• не передбачає механізму еконо-
мічної мотивації роботодавців до більш
безпечного виконання робіт, покращен-
ня умов праці та мінімізації ризиків,
при цьому створює надмірний тиск на
суб’єктів господарювання, зокрема
встановленням значних фінансових
санкцій за порушення законодавства у
сфері безпеки праці тощо.

Атомпрофспілка 6 липня 2023 ро-
ку направила до Мінекономіки лис-
та зі своїм ставленням до законо-
проєкту та надала пропозиції на 8
аркушах.

Голова Атомпрофспілки звернув-
ся до голів первинних профспілкових
організацій з пропозицією вислови-
ти своє ставлення до зазначеного
законопроєкту та направити відпо-
відні листи на адресу Мінекономіки
України.

За інформацією відділу
колективно-договірної та правової

роботи Атомпрофспілки

Законопроєкт «Про безпеку та здоров’я працівників на роботі»
До Мінекономіки України надіслано листа за підписом Голови Атом-

профспілки Валерія Матова щодо законопроєкту «Про безпеку та здоров’я
працівників на роботі». У листі, зокрема, йдеться про те, що у зв’язку з опуб-
лікуванням на сайті Міністерства економіки України остаточної редакції зако-
нопроєкту «Про безпеку та здоров’я працівників на роботі» Атомпрофспілка
висловила категоричне непогодження з цим проєктом закону.

Проаналізувавши зміст
законопроєкту «Про колек-
тивні трудові спори» та ре-
зультати його опрацювання
робочою групою, яка була
утворена при Національній
службі посередництва і при-
мирення (НСПП) і до складу
якої увійшли представники
профспілок, вирішено запро-
понувати представникам СПО
в тижневий строк внести свої
пропозиції до зазначеного
документа, опрацювати їх
згідно з необхідними проце-
дурами і 20 липня ц.р. ухва-
лити рішення щодо консолі-
дованої позиції профспілок
стосовно цього важливого
законопроєкту.

Членам профспілкової
сторони робочої групи дору-
чено продовжити обстоювати
інтереси працівників у рамках
подальшої роботи над зако-
нопроєктом. 

Іншим рішенням СПО
об’єднань профспілок було
схвалення профспілкових
пропозицій до проєкту Дер-
жавного бюджету України на
2024 рік. Під час обгово-

рення акцентувалося на то-
му, що вони спрямовані на
формування оптимальної со-
ціальної складової головного
кошторису країни, а також
на забезпечення необхідно-
го фінансування галузей, які
визначено пріоритетними та
які є надважливими для еко-
номіки України. 

Членам СПО об’єднань
профспілок та членам постій-
но діючої тристоронньої
робочої групи з питань прове-
дення консультацій на всіх
стадіях бюджетного процесу
доручено обстоювати проф-
спілкові пропозиції і сприяти
їх просуванню та врахуванню
у проєкті Державного бюдже-
ту України на 2024 рік. 

Було заслухано інформа-
цію про стан підтверджен-
ня репрезентативності проф-
об’єднань, термін дії свідоцтв
яких закінчився, інформацію
про участь представника СПО
об’єднань профспілок у 111-й
сесії Міжнародної конферен-
ції праці, яка відбулась у черв-
ні поточного року у Швейцарії.

Олексій КОРЕЦЬКИЙ

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

— Уперше окупанти зробили невдалу спробу захопити
Кінбурнський півострів 18 березня 2022 року. Повернулися 27
березня вже величезною колоною техніки і відтоді засіли на
півострові. Саме з Кінбургської коси росіяни весь час обстрі-
люють місто Очаків, — розповідає Світлана Тарабан. — Від
Очакова до неї по прямій — 4 кілометри, для рашистів це дуже
вигідний плацдарм. На півострові залишилися 5 із 45 наших
працівників (80% штатних працівників у мирний час перебува-
ли не на материковій частині, а саме на Кінбурнській косі — це
Дніпровсько-Бузький лиман, із 35 тис. кв. км території Парку —
25 тис. водного фонду).

Серед тих, хто залишився, інспектори природно-заповід-
ного фонду, є й науковий співробітник. Вони вирішили не виїж-
джати. Зараз з цими працівниками призупинено трудові дого-
вори. Науковий співробітник отримує дві третини заробітної
плати. Він продовжує робити спостереження, виконує, які
можливо, вимірювання. Бо усі засоби й обладнання окупанта-
ми розкрадені чи знищені. Був трактор, пожежний агрегат, зро-
зуміло, їх рашисти забрали. 

Працівникам, які перебувають в окупації, адміністрація
Парку продовжувала платити заробітну плату до листопада
минулого року.

— Сьогодні нам практично не відомо, що відбувається на
окупованому росіянами півострові, — продовжує Світлана
Тарабан. — Тому адміністрацією прийнято рішення, що вже
коли територія стане підконтрольна українській армії, усі
виплати, допомоги, соціальний пакет буде сповна (і навіть біль-
ше) поновлено після деокупації. Звісно, їм зараз там нелегко.
Змушені брати допомогу від рашистів, але це життя в умовах
окупації, страх і біль. Зараз ми для них нічого не можемо зро-
бити. Минулого року платили зарплату і від нашої профоргані-
зації тисячу гривень. Допомагали і завдяки тому, що

Атомпрофспілка виділила 15 тисяч гривень безповоротної
допомоги. У травні минулого року, вже півострів було оку-
повано, ми змогли закупити на них продуктові товари.
Обговорювали, як правильно організаційно зробити це із
заступником Голови Атомпрофспілки Павлом Прудніковим. Ми
продукти усі разом упаковували, скільки у нас залишилося на
той час людей, і таємними стежками, узгоджуючи свої дії з
нашими військовими, відправляли допомогу на Кінбурнський
півострів. Тоді, у травні, вже було практично неможливо ева-
куювати звідти наших людей. Дніпровсько-Бузький лиман
щільно обстрілювали рашисти. Переправлення продуктів
також могло закінчитися трагічно. На той час на півострові ще
перебувало до 30 наших працівників. Люди жили, як на неприс-
тупному острові, практично без їжі. Разом з військовими нам
допомагали волонтери. Один з них мав свій катер і за погод-
женням з українськими військовими, ризикуючи власним жит-
тям, завозив тим, хто лишився, продукти, перевозив людей з
того боку.

Нам профільне Міністерство підказало, що можна евакую-
вати людей у наші національні парки в Західній Україні, що їх
приймуть там і забезпечать необхідним. Два працівники з
сім’ями виїхали і до цього часу там живуть. Це було у квітні, тоді
ще легше було переправитися. Влітку люди знову активізували
спроби вибратися з півострова. Були такі випадки, коли наші
військові інформували їх, що за 15 хвилин, у такому-то місці ми
зможемо вас забрати. І за ці хвилини люди хапали документи,
якісь речі й тікали. У нас багато накопичилося такої інформації,
фактів, фотографій. Проте оприлюднювати зараз це небезпеч-
но. Зробимо потім, коли закінчиться війна…

Працівники Парку евакуювалися хто куди (незначна части-
на залишилася в Очакові, Світлана Тарабан — у Миколаєві).
Вони продовжують працювати, мало не цілодобово моніто-
рять, збирають і аналізують дані супутників, щоб оцінити запо-
діяну природі шкоду, щоб після перемоги росія заплатила
сповна за усі свої злочини проти природи на українській землі.
Науковий співробітник науково-дослідного відділу Парку Євген
Касьянов навіть розробив свою авторську методику підрахунку
площ, які вигоріли від пожеж, що виникли під час проведення
бойових дій. За опублікованими Міндовкілля даними, за рік
повномасштабного російського вторгнення на тимчасово оку-
пованому Кінбурнському півострові зафіксували понад 130
пожеж. Деякі з них тривали тижнями. Окупанти не дозволяли
місцевим мешканцям їх гасити, та й небезпечно це робити на
замінованій території. Підраховано, що через пожежі на півос-
трові знищено до 4 мільйонів дерев. Заражені водойми паль-
но-мастильними та вибуховими матеріалами, забруднене
повітря внаслідок обстрілів та вибухів, руйнуються ґрунти від
проїзду важкої військової техніки. 

— За підрахунками наших науковців, уже майже 75-80 від-
сотків лісу і плавнів згоріло, — каже Світлана Валентинівна. — А
6-7 червня, коли рашисти підірвали Каховську електростанцію,
на Кінбурнському півострові відбувалося подвійне лихо: з

одного боку горів ліс, саме в цей час вирували пожежі, з іншого
— наступала вода. Не все, на щастя, затопило. Є високі місця,
дюни, кучугури. Але там, де низини, плавні, природні нересто-
вища, усе затоплено. І це особлива трагедія. Зараз найактив-
ніший період розмноження та гніздування птахів. Багато тва-
рин не встигло навіть народитися, загинули, тому трагічні
наслідки помножуються у кілька разів. До того ж увесь півострів
заміновано. У зв’язку з підтопленням міни плавали й біля
Очакова. Люди часто підриваються на мінах, майже щодня на
них гинуть дикі тварини. У нас на Кінбурнському півострові
років з 20 мешкав табун здичавілих коней, майже 40 особин.
Вони самі там перебувають, розмножуються. Тепер місцеві
кажуть, що їх уже практично не залишилося, — підірвалися на
протипіхотних мінах.

…Навіть в умовах окупації НПП «Білобережжя Святослава»
співробітники Парку працюють над розробленням технологій,
які дадуть змогу відновити ліс після деокупації за найкоротший
проміжок часу.

— Відновлювати ліс — буде важкою працею. Але ми
обов’язково зробимо це після перемоги. А поки що чекаємо і
віримо в ЗСУ. І думаємо про завтрашній день заповідного місця
Миколаївщини та Очаківщини — Кінбурнської коси, — зазначи-
ла Світлана Тарабан.

Лілія СОКОЛОВА

ЗЛОЧИНИ КРАЇНИ-ТЕРОРИСТКИ РОСІЇ

Природа стогне від війниПрирода стогне від війни

ЗАСІДАННЯ СПО ОБ’ЄДНАНЬ ПРОФСПІЛОК

Схвалено пропозиції до проєкту
Держбюджету на 2024

На засіданні Спільного представницького органу реп-
резентативних всеукраїнських об’єднань профспілок на
національному рівні, що відбулося в Будинку профспілок
у Києві, розглянуто такі питання порядку денного: про
зміни у складі Спільного представницького органу об’єд-
нань профспілок; про проєкт Закону України «Про колек-
тивні трудові спори»; про пропозиції СПО об’єднань проф-
спілок до проєкту Державного бюджету України на 2024
рік, а також питання щодо активізації ключових майданчи-
ків ведення соціального діалогу.

Після обговорення зазначених питань було ухвалено
низку рішень. У роботі засідання СПО взяв участь Голова
Атомпрофспілки Валерій Матов.
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БЛАГОДІЙНІСТЬ

Працівники Південноукраїнського
енергокомплексу продовжують актив-
но підтримувати наших воїнів у рамках
благодійної акції «Допомога захисни-
кам України».

У п’ятницю двом військовим частинам
передали 15 модифікованих поворотних
прожекторів LUX HOTBEAM 280 загальною
вартістю понад 630 тисяч гривень. Ці при-
строї здатні світити на відстань до двох
кілометрів, що дозволяє ефективніше зни-
щувати ворожі безпілотні літальні апарати.

Натомість військові вручили нашому
колективу подяку за постійну підтримку
ЗСУ.

Модифіковані прожектори
Захисникам від атомників

ДЕНЬ РИБАЛКИ НА ХАЕС

Минулої неділі на тех-
нологічній водоймі Хмель-
ницької АЕС відбулися
благодійні змагання на
Кубок «Клубу рибалок-
аматорів ВП ХАЕС» з лову
хижої риби з човна, які
приурочили до Дня ри-
балки та провели для під-
тримки Збройних Сил Ук-
раїни.

Було зареєстровано ві-
сім десятків учасників. У хо-
ді заходу найкращу майс-
терність показала команда
«Двоє в каноє» з результа-
том улову — 13 кілограмів
180 грамів.

Дещо скромніші ре-
зультати були зафіксовані у
команд «Супер-Контіки» та
«Темна Конячка». Приза-
ми також були відзначені

переможці у різних номі-
націях. 

Під час благодійної ри-
боловлі було зібрано 38
тисяч 600 гривень.

Ці кошти будуть передані
ГО «Енергія наших сердець»
для закупівлі запасних час-

тин під час ремонту автомо-
біля, що використовувався у
зоні бойових дій. Крім цього,
члени «Клубу рибалок-ама-
торів ВП ХАЕС» придбали
прилад нічного бачення,
яким буде оснащено віднов-
лений автомобіль.

З користю для ЗСУЗ користю для ЗСУ

АТОМНИЙ СПОРТ

З 26.06 по 09.07.23 року в Там-
пере (Фінляндія) проходили Євро-
пейські ігри в категорії «мастерс».
Спортсмени з різних країн змага-
лись у понад 20 видах спорту.

Працівниця Рівненської АЕС Галина
Майданюк у своїй віковій категорії вибо-
рола два перших місця в естафетному
плаванні 4 по 50 вільним стилем та 4 по
50 у комбінованій категорії 160+!

У особистих виступах плавчиня
також стала призеркою: два других
місця (100 та 200 метрів брас), два тре-
тіх місця (50 брас та 50 на спині).

У такий нелегкий час для нашої краї-
ни піднімаємо прапор України на спор-
тивних п’єдесталах!

Слава Україні!
Інформацію надав 

Олександр САВЧУК

РАЕС: наша переможниця
на Європейських іграх

ЗА ДАНИМИ ОРГАНІЗАЦІЇ ОБ’ЄДНАНИХ НАЦІЙ

Із 24 лютого 2022 року, з моменту початку широкомасштабного
збройного нападу рф, до 30 червня 2023 року Управління Верховного
комісара ООН з прав людини зафіксувало 25170 випадків загибелі або
поранення цивільних осіб в 1504 населених пунктах України: 9177
загиблих і 15993 поранених.

Із числа випадків загибелі або поранення дорослих, чия стать була відо-
ма, чоловіки становили 61%, а жінки — 39%. Із числа випадків загибелі або
поранення дітей, чия стать була відома, хлопчики становили 57%, а дівчатка
— 42,8%. Про це повідомляється на сайті ООН України — Управління
Верховного комісара із прав людини.

Області з найбільшою кількістю втрат серед цивільних осіб: Донецька,
Харківська, Київська, Херсонська та Луганська.

Найвища місячна кількість втрат серед цивільних осіб припала на бере-
зень і квітень 2022 року. Потім цифри поступово зменшувалися, досягнувши
найнижчого рівня в лютому 2023 року. У перші чотири місяці 2023 року
середня кількість втрат серед цивільних осіб на місяць становила 696 осіб;
однак у травні-червні 2023 року середня кількість втрат серед цивільних осіб
зросла до 836 осіб.

«Управління Верховного комісара ООН вважає, що реальна кількість
випадків загибелі або поранення цивільних осіб є значно вищою, оскільки
багато повідомлень із місць, де такі випадки мали місце, як і раніше, потре-

бують додаткового підтвердження, водночас отримання інформації з деяких
місць, де тривають бойові дії, затримується», — наголошується в документі
щодо даних ООН.

Це стосується, наприклад, таких населених пунктів як Маріуполь
(Донецька обл.), Лисичанськ, Попасна і Сєвєродонецьк (Луганська обл.), де,
за повідомленнями, зафіксовано численні випадки загибелі або поранення
цивільних осіб.

За підтвердженими даними ООН, загинули 4202 чоловіки, 2506 жінок,
281 хлопчик і 225 дівчаток, тоді як стать 29 дітей і 1934 дорослих поки що не
вдалося встановити.

Найбільше загиблих і поранених від початку повномасштабної війни в
Донецькій області — відповідно 4336 і 7732, за нею йде Харківська — 1083 і
2299.

Найбезпечнішим регіоном, без постраждалих, залишається
Закарпатська область. Немає загиблих і в Тернопільській області, проте там
було поранено 10 осіб. 

Управління Верховного комісара ООН зафіксувало 905 випадків
загибелі або поранення цивільних осіб внаслідок мінних інцидентів і
поводження з вибухонебезпечними залишками війни: 293 загиблих і 612
поранених.

За матеріалами ООН України

Війна забрала життя понад 9 тисяч цивільних українців. Ще 16 тисяч поранено

НАБЛИЖАЄМО ПЕРЕМОГУ РАЗОМ!

Активістки підрозділу «Маскувальні сітки»
ГО «Жіночий батальйон» плетуть сітки вже
понад рік, з перших днів повномасштабного
вторгнення рашистів. Щодня, від ранку та до
вечора, люди ходять, як на роботу, і працю-
ють не покладаючи рук, наближають таку
довгоочікувану всіма українцями Перемогу!

Серед активістів є нинішні працівниці
Хмельницької АЕС, а також ті, що вийшли на
заслужений відпочинок, та ті, хто переїхав з тим-
часово окупованого Енергодара і працевлашту-
вався на ХАЕС. 

Сітки плетуть між змінами, після роботи та
вдома, нарізаючи тканину та повертаючи готовий
матеріал для плетіння. Методику плетіння маску-
вальних сіток жінки розробили самостійно, удос-
коналюючись та прислухаючись до побажань і
зауважень військових, які вже випробували виро-
би в умовах бойових дій.

Активістки розповідають, що розміри та від-
тінки кольору маскування залежать від місцевос-

ті, куди «красуня» поїде. Майстрині спілкуються з
кожним воїном-замовником та враховують усі
нюанси. Найменша виплетена сіточка мала роз-
мір 2х3 метри, а найбільша — 15х11 метрів, най-
довша була 50 метрів, найширша — 20 метрів
одним масивом. Зараз триває робота над сіткою
довжиною у 100 метрів.

Сіточки плетуться виключно з натуральних
тканин на нитковій основі, пофарбованих у відпо-
відні кольори. Одна з волонтерок, пані Оксана,
фарбує та сушить у себе вдома таку тканину.

Плести сітки приходять різні люди. Дехто
допомагає час від часу, а є ті, хто від самого
початку й досі невтомно трудиться. І місцеві, і
приїжджі, хто знайшов прихисток від війни у
Нетішині. Приходять цілими родинами — з
Маріуполя, Енергодара, Херсона... 

Волонтери зазначають: сіточки «Жіночого
батальйону» не просто плетуться, вони випліта-
ються з любов’ю, вірою та впевненістю у
Перемогу! Старанно й на совість, часто — під спів

української пісні... Їх плекають, у них майстрині
вплітають свою душу, над кожною моляться, до
кожної прикріплюють оберіг, аби вони закривали
наших захисників та їхню техніку від ворога.

За матеріалами публікацій 
ГО «Жіночий батальйон»

Маскувальні сітки від «Жіночого батальйону»


